

Seminar SAW History of Science, History of Text, 2011-2016

December 10th, 2015

Theoretical and Linguistic approaches to scientific texts of the past

Julie Lefebvre (Université Paris Ouest)

«Parts of text» and «parts in text»: towards a differentiation

Abstract – In this contribution, we will work with the notion of «text» defined as an entity resulting from the organisation and from the structuration of a graphic linearity in «parts» such as the chapter, the page, the quotation or the figure. The textual units that are composing these «parts» are engaging neighbouring and sometimes same components of the written discursivity, in particular the layout and the «paratextual» activity. Analysing different textual parts extracted from contemporary scientific texts, we will try to show that even though they present many formal similarities, it is important, in the frame of the reading and of the interpretation of texts, to distinguish two types of textual parts —«parts of text» and «parts in text».

«Parts de texte», «parts dans le texte» : éléments pour une différenciation

Résumé – On s'intéressera ici au «texte» comme entité résultant de l'organisation et de la structuration d'une linéarité graphique en «parts» telles que le chapitre, la page, la citation ou encore la figure. Les unités textuelles que constituent ces «parts» ont pour particularité d'engager sur des modes proches et parfois identiques certains composants de la discursivité écrite —ainsi notamment de la mise en page, et de l'activité «paratextuelle». En nous appuyant sur l'analyse de différentes parts textuelles relevées dans des textes scientifiques contemporains, nous essaierons de montrer qu'au-delà des similitudes formelles observées, il est important, dans la perspective de la lecture et de l'interprétation des textes, de distinguer deux grands types de parts textuelles — les «parts de texte» et les «parts dans le texte».